
   

Info-utskick för Miljö- och klimatrådet 
 
 
Tyvärr har vi inte möjlighet att ses som planerat i kväll. Istället för ett vanligt möte får ni här 
information kring frågor som annars skulle ha hanterats på mötet. 
 
Nästa möte är planerat till 24 september.  

   
De aktuella frågor för rådet som hanteras i detta utskick är: 
 

1. Personalförändringar inom samhällsbyggnadsförvaltningen 

2. Hur kommunen arbetar med åkermarkens bevarande 

3. Nytt reningsverk i kommunen- Miljö- och hälsoskyddsnämndens roll och 

arbetsuppgifter i detta skede av processen med nytt reningsverk 

4. Kommunens  plan kring båtliv i en växande kommun 

5. Hur kommunen arbetar med styrning av hållbarhet (social, ekonomisk, ekologisk) i 

upphandlingar av varor utanför Sverige 

6. Fråga om möjligheter för föreningar att nyttja kommunens lokaler 

 
Påminnelse  
Maila in beslut från organisationen om att vara representant i rådet till 
jenny.karlsson@osteraker.se 
 
____________ 
 
 

1. Personalförändringar inom samhällsbyggnadsförvaltningen 
 
Vi kan meddela att Heidi Himmelskog är ny medarbetare på Miljö- och hälsoskyddsenheten 
sedan april och att Lars Lundsberg börjar i augusti. Båda arbetar med tillsyn av miljöfarlig 
verksamhet och förorenade områden. 

 

____________ 
 

 

2. Fråga om hur kommunen arbetar med åkermarkens bevarande samt 

övrig odling 
En Jordbruksmarksstrategi är under framtagande. Med syfte att: 

 Fastställa Österåker kommuns strategiska förhållningssätt till jordbruksmarken och dess 
värden 

 Genom mål och riktlinjer ge kunskap och vägledning i olika beslut som påverkar 
jordbruksmarken 

 Se till att både möta behovet av bevarande av jordbruksmark, tätortsutveckling och 
försörjningsförmåga avseende livsmedel och drivmedel  

 Fungera som ett stöd i planprocesser, vid exploatering och i samarbete med exploatörer 
 

  

Strategin kommer innehålla en kartläggning av: 
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 Jordbruksmarker och andra platser för odling inom kommunen och deras värden  

 Nödvändig infrastruktur inom kommunen som krävs för att hålla jordbruken i drift  

Mål och riktlinjer 

 Ambitioner för jordbruksmarken inom kommunen  

 Riktlinjer som ska användas inom samhällsplaneringen när jordbruksmarker berörs 
 
Nu i maj har det hållits ett stort dialogmöte och ett enskilt möte kopplat till 
Jordbruksmarksstrategin med kunniga personer inom de gröna näringarna i Österåker. Vi fick 
in många bra tips och synpunkter angående både strategin och inför de telefonintervjuer som 
kommer ske med personer som är lantbrukare i Österåker eller har företag som är kopplade 
till jordbruksdriften såsom maskinservice och råvaruförädling. 

Angående själva strategin så var deltagarna positiva till att kommunen nu valt att ta fram en 
strategi för jordbruksmarken. Det utrycktes ett behov av att bryta ut vissa frågor ur strategin 
och arbeta vidare med dessa i framtiden. Och det ansågs viktigt att i framtiden ta fram en 
strategi för landsbygden där även näringslivsfrågor behandlas. 

Många värdefulla synpunkter togs upp angående hur vi bör tänka kring planering, anläggning 
och väg-och trafikarbeten nära och på jordbruksmark. Dialogen gav en större förståelse för 
lantbruket som en verksamhet med flera ben och vilka ekonomiska förutsättningar som det 
innebär. Hur långsiktighet och en nära dialog med lantbrukarna angående förvaltningen av 
marken krävs för att främja ett tätortsnära och rationellt jordbruk.  
 
 
____________ 
 
 

3. Nytt reningsverk i kommunen- Miljö- och hälsoskyddsnämndens roll 

och arbetsuppgifter i detta skede av processen med nytt reningsverk 
 
Här beskrivs främst Miljö- och hälsoskyddsnämndens roll som kommunal tillsynsmyndighet i 
ärendet. I slutet även andra roller som kommunen har i ärendet kring ett nytt reningsverk. 
Avloppsreningsverk räknas som miljöfarlig verksamhet som kräver tillstånd. 
 
Ny verksamhet vid Margretelunds avloppsreningsverk 
I Margretelund har Roslagsvatten ett icke i bruk taget tillstånd att ta emot avloppsvatten 
motsvarande 57 000 personekvivalenter. Tillståndsprövningen för detta miljötillstånd 
påbörjades 2008 med samråd och avslutades 2015 med att tillståndet vann laga kraft efter att 
överprövning i Mark- och miljödomstolen var slutförd. Miljö- och hälsoskyddsnämnden var 
inte beslutande instans utan endast remissinstans vid prövningen. Tillståndsprövande 
myndighet var miljöprövningsdelegationen vid Länsstyrelsen i Stockholms län. För att kunna 
möta nya reningskrav samt belastningen från en ökad bebyggelse behöver Roslagsvatten 
modernisera och utveckla avloppsvattenreningen vilket ska ske inom ramen för detta tillstånd. 
Om behov i framtiden skulle uppstå att utöka kapaciteten för att ta emot avloppsvatten från 
fler än 57 000 personekvivalenter kommer ett nytt tillstånd att krävas.  
 
Innan Roslagsvatten tar tillståndet från 2015 i bruk ska detta anmälas till Miljö- och 
hälsoskyddsnämnden. Miljö- och hälsoskyddsavdelningen håller för närvarande på och utreder 
om Roslagsvatten behöver göra några kompletteringar i anmälan. Det nya reningsverket som 
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ska byggas är av samma typ som ansökan avsåg 2008 men utvecklingen inom 
avloppreningsområdet har inneburit att processer och tekning förändras under dessa år. 
 
Om valet hade blivit Täljö skulle ett nytt miljötillstånd krävas från början. Miljö-och 
hälsoskyddsnämnden skulle vid en tillståndsprövning ha blivit remissinstans. 
 
Pågående verksamhet vid Margretelunds avloppsreningsverk 
Verksamheten vid Margretelunds avloppsreningsverk regleras av ett miljötillstånd som gavs av 
dåvarande Koncessionsnämnden för miljöskydd. Tillståndet har en rättskraft som innebär 
både rättigheter och skyldigheter. Miljö- och hälsoskyddsnämnden är tillsynsmyndighet över 
Margretelunds avloppsreningsverk. Tillsynen avser främst att kontrollera att gällande villkor i 
tillståndet innehålls. Tillsynen bedrivs främst genom tillsynsbesök och granskning av 
miljörapporter samt handläggning av inkommande ärenden vid avvikelser och klagomål. 
 
Beslut om miljötillstånd  
Beslut som ger tillstånd om att få bedriva en viss verksamhet av en viss omfattning som kan 
ge upphov till miljöstörningar. Beslutas på regional nivå (länsstyrelsen) eller statlig nivå (Mark- 
och miljööverdomstolen) oftast efter remiss bl.a. till miljö- och hälsoskyddsnämnden.  
 
Miljötillsyn 
Övervakning bl.a. av att ett företag håller sig inom de villkor som beslutats i 
miljötillståndet.  Sköts av Miljö och hälsoskyddsnämnden.  
 
Ägarbeslut 
Strategiska beslut om vilka vägval ett kommunalt bolag ska göra inför framtiden. Beslutas av 
kommunfullmäktige efter beredning i kommunstyrelsen.  
 
Beslut om detaljplan  
Reglerar vad och hur det får byggas på en eller flera fastigheter. Beslutas av 
kommunfullmäktige efter beredning i kommunstyrelsen. 
 
Beslut om bygglov 
Tillstånd att bygga något. Beslutas av byggnadsnämnden. 

 
____________ 
 

 

4. Kommunens  plan kring båtliv i en växande kommun 
Kommunen tar fram en tematisk översiktsplan (TÖP) för Kust och skärgård. I TÖP:en 
kommer strategier för ett utökat och hållbart båtliv beskrivas samt att platser pekas ut för 
utredning av utveckling av båtlivet (varv, marinor osv). Det tematiska tillägget kommer att 
komma ut på samråd i höst och där kommer det att gå att läsa i mer detalj vad vi föreslår samt 
komma med ytterligare synpunkter. Tidsplanen är preliminär men förhoppningsvis samråd i 
november-december.  
 
Grunden till förslaget är en utredning om marina näringar där kommunen har pratat med 
verksamma i Österåker om deras utvecklingsbehov och vad som måste till för att möta en 
eventuell framtida efterfrågan på båtplatser. Det har även skett en tidig dialog med bland annat 
Naturskyddsföreningen inom ramen för TÖP:en.  



 

 

  4 (4) 
 

 

____________ 
 
 

5. Hur kommunen arbetar med styrning av hållbarhet (social, ekonomisk, 

ekologisk) i upphandlingar av varor utanför Sverige 
I allmänhet kan sägas att hållbarhetskrav och uppföljning i upphandling är ett 
utvecklingsområde för kommunen. Vi arbetar dock efter att ställa relevanta hållbarhetskrav,  
och man har särskilt fokus på risk-upphandlingar, tex sociala krav på arbetsvillkor när det 
gäller städ- och byggtjänster. Vi följer Sveriges kommuners och regioners gemensamma 
ramavtal för produkter så som elektronik, vilket ger ökade möjligheter att ställa bra krav och 
även följa upp leverantörer.  
 

____________ 
 

 

6. Fråga om möjligheter för föreningar att nyttja kommunens lokaler 
Bra idé, men i nuläget finns ingen möjlighet till uthyrning av kommunens lokaler i 
kommunhuset. Frågan har kommit upp i omgångar och vi får fortsätta att bevaka frågan, och 
ju fler som ligger på desto mer aktuell kan den bli.  
 
____________ 

 
Vid pennan: Jenny Karlsson, hållbarhetsstrateg 2020 05 28 

 


